
Shrnutí hlasování Evropského parlamentu dne 13. března 2013 k SZP 

Dne 13. 3. proběhlo v rámci plenárního zasedání EP hlasování o více než 1.000 pozměňovacích 

návrzích k 4 reformním návrhům k SZP navrženým EK. V oblasti PP podpořil EP většinu prvků 

přijatých Výborem Comagri (23. 1.), vč. zastropování přímých plateb nad 300.000 € s progresivním 

krácením od 150.000 € a odpočtem nákladů na zaměstnanost, v případě finanční kázně odsouhlasil 

dodatek umožňující lineární krácení PP bez výjimek pro příjemce podpor pod 5.000 € ročně. EP podpořil 

vyčlenění 30 % národní obálky na ozelenění, jeho povinnost pouze pro farmy nad 10 ha (místo 3 ha)  

a podobu 3 hlavních požadavků v souladu s Comagri následovně: na 10 – 30 ha pěstování min. 2 plodin 

(místo 3), pokrytí 1 plodinou max. z 80 % (místo 70 %), na ploše nad 30 ha pokrytí 1 plodinou max. ze 

75 %, 2 plodiny max. 95 %, EFAs min. na 3 % půdy (místo 7 %), 5 % od r. 2016, 7 % od r. 2017. EP 

podpořil rychlejší tempo konvergence financované ČS s nadprůměrnou úrovní PP (žádný ČS by neměl 

mít nižší úroveň PP než 65 % průměru EU) s rovnými platbami na 1 ha na národní či regionální úrovni 

do r. 2019 s 10% přechodem v 1. roce (místo 40% dle EK) a možností pro ČS odklonit se až o 20 %. 

ČS by měly mít možnost převodu 15 % (místo 10 %) z I. do II. pilíře, státy s podprůměrnou úrovní PP 

10 % (místo 5 %) opačným směrem. Dále EP odsouhlasil následující: schéma malých farmářů (500 – 

1.500 € ročně, vyloučení z greeningu, max. 25 % místo 15 % z nár. obálky), schéma mladých farmářů 

(povinné, právě 2 % z nár. obálky, doplňkové platby ve výši 25 % pro max. 100 ha), dobrovolné top-ups 

pro první hektary půdy (max. 30 % nár. obálky a 50 ha na farmu), vyšší couplované podpory (15 % 

místo 10 % ve všech sektorech vč. tabáku), zamezení dotování nezemědělských subjektů, flexibilita 

platebních nároků (konec SAPS odsunut z 31. 12. 2013 dle EK na 31. 12. 2020, zohlednění let 2009 - 

2011 jako referenčních). Návrh mandátu přijat 427 hlasy, 224 proti. V oblasti RV EP odmítl dvojí 

financování stejných opatření v I. a II. pilíři (vyzval k zavedení jasné greeningové baseline pro všechna 

agro-envi schémata, Natura 2000 a ekologické zemědělství) i zavedení 7% výkonnostní rezervy, naopak 

podpořil vyčlenění 5 % z RV na programy LEADER, 25 % na AEO a ekologické zemědělství 

a zavedení Nástroje pro stabilizaci příjmů v podobě vzájemných fondů, který bude poskytovat 

kompenzaci farmářům čelícím závažným poklesům příjmů (min. o 30 %). EP též vyzval EK v termínu 

do 31. 12. 2014 k předložení legislativního návrhu k oblastem s přírodním omezením. Návrh 

mandátu přijat 556 hlasy, 95 proti. Co se týče SOT, EP nepodpořil prodloužení režimu mléčných kvót, 

avšak odsouhlasil zavedení nového nástroje pro řízení nabídky v případě tržní nerovnováhy po r. 2015 

(podpora producentům, jež meziročně sníží produkci o 5 %, naopak poplatky za její navýšení) 

i prodloužení cukerných kvót do konce marketingového roku 2019/2020 se znovuobnovením kvót 

pro ČS, jež se jich v r. 2006 vzdaly a zavedením mechanismu pro vstup nekvótového cukru s podmínkami 

jako pro kvótový cukr na EU trh z důvodu závažných tlaků. EP podpořil posílení role producentských 

organizací (k dispozici nové nástroje a právo vyjednávat smlouvy o vstupech a dodávkách), prodloužení 

systému výsadbových práv pro révu vinnou do r. 2030, mechanismus aplikovaný při výrazných tržních 

výkyvech v sektoru ovoce a zeleniny a zachování exportních náhrad. Návrh mandátu přijat 375 hlasy, 

277 proti. Pokud jde o HN, EP se staví za snižování administrativní zátěže a přiměřenost sankcí – 

potvrdil pozici Comagri, že pokud farmáři nedodrží ozeleňující opatření, základní platba by neměla 

být redukována (tedy de facto dobrovolné ozelenění). EP vyzval k znovuzavedení řady SMR a GAEC 

v rámci C-C, jež byly zrušeny EK (např. udržitelné využívání pesticidů či elektronické značení skotu, 

ovcí a prasat) a odmítl návrh EK na zahrnutí Rámcové směrnice o vodě. V kontextu transparentnosti 

podpořil zveřejňování detailů o příjemcích zemědělských podpor bez výjimek pro malé farmáře. 

Návrh mandátu přijat 474 hlasy, 172 proti. Dle předsedy Výboru Comagri Paola De Castra může nyní 

EP začít formální vyjednávání s Radou, a to v podobě 30 trialogů, které se uskuteční v období 11. 4. – 

21. 6. Podstatné je, zda se podaří Radě Agrifish ve dnech 18. – 19. 3. dosáhnout společné pozice. Před 

hlasováním o SZP EP v nezávazném rozhodnutí odmítl závěry ER z 8. 2. o podobě příštího VFR; 

poslanci žádají větší flexibilitu mezi kapitolami rozpočtu a ambiciózní dohodu o vlastních zdrojích. 

Formální texty tak musí být před finálním otevřeným hlasováním EP o VFR (původně plánováno tajné). 


